

*Clerk of the Committee***EVIDENCE***(Recorded by Electronic Apparatus)*

Thursday, February 15, 1973.

• 2002

[Text]

The Chairman: Gentlemen, I see a quorum. Pursuant to the order of reference of February 5, 1973, the Committee has for consideration the Annual Report of the Department of Energy, Mines and Resources.

At this point I should like to present the First Report of the Subcommittee on Agenda and Procedure:

(See Minutes of Proceedings)

• 2005

Mr. Bawden: Mr. Chairman, as you are aware, there was some disagreement on my part regarding this consideration. However, in view of the circumstances tonight, I will not pursue or argue with that, but I would like to see us keep our options open to re-examine these rules at some future date.

The Chairman: Thank you. May I have a motion to concur in the report?

Mr. Harding: I move that the first report of the Subcommittee on Agenda and Procedure be concurred in.

Motion agreed to.

The Chairman: We are pleased to have with us this evening, the Hon. D. S. Macdonald, minister of Energy, Mines and Resources and, Dr. R. D. Howland, Chairman of the National Energy Board.

At this point, I would like to invite the Minister to make an opening statement.

Hon. Donald S. Macdonald (Minister of Energy, Mines and Resources): Mr. Chairman, I express my thank to you and the Committee for meeting my convenience, in particular, in having your meeting this evening. It will be evident, in my opinion, at least, that the matters we are going to discuss this evening were capable of having a market effect and therefore I preferred to make the statement at a time when exchanges were not open.

I wish to advise the Committee that the Governor in Council has today approved amendments to regulations made under Part VI of the National Energy Board Act which have the effect of bringing under the licence the export of crude oil and equivalent hydrocarbons, but not refined oil products, effective March 1, 1973. Copies of these amendments are available from the Clerk of this Committee, and I believe, Mr. Chairman, they have been distributed already.

This action has been taken on the recommendation of the National Energy Board and after discussions which I have held with the provincial ministers and with the oil industry. Today's amendments will ensure that oil exports do not exceed quantities surplus to reasonably foreseeable requirements for use in Canada.

I need hardly remind members that it is a long-established national policy to export only those quantities of energy that are clearly surplus to our domestic requirements.

In regard to oil, export licensing under the Exportation of Power and Fluids and Importation of Gas Act was in force until 1959. This licensing was terminated on the recommendation of the Royal Commission on Energy which concluded that Western Canadian oil reserves were at that time more than adequate to supply foreseeable domestic and export requirements.

TÉMOIGNAGES*(Enregistrement électronique)*

Le jeudi 15 février 1973

[Interpretation]

Le président: Messieurs, nous avons le quorum. Conformément à l'ordre de renvoi du 5 février 1973, le Comité est saisi du rapport annuel du ministère de l'Énergie, des Mines et des Ressources.

J'aimerais présenter le premier rapport du sous-comité sur l'ordre du jour et la procédure:

(Voir Procès-verbal)

M. Bawden: Monsieur le président, comme vous le savez, j'ai manifesté mon désaccord à ce sujet. Cependant, étant donné les circonstances de ce soir, je ne vais pas insister davantage, mais j'aimerais que nous puissions ultérieurement avoir le loisir de réétudier ces points du règlement.

Le président: Merci. Quelqu'un veut-il proposer que nous adoptions le rapport?

M. Harding: Je propose l'adoption du Premier rapport du sous-comité sur l'ordre du jour et la procédure.

Motion adoptée.

Le président: Nous sommes heureux d'avoir parmi nous ce soir l'honorable D.S. Macdonald, ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources, ainsi que le docteur R. D. Howland, président de l'Office national de l'énergie.

J'aimerais maintenant inviter le ministre à faire une déclaration.

L'hon. Donald S. Macdonald (ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources): Monsieur le président, je vous remercie, ainsi que les membres du Comité, de vous être réunis à un moment qui me convenait, et tout particulièrement ce soir. Il apparaîtra très clairement, du moins à mon avis, que les questions que nous allons discuter ce soir pourront avoir des répercussions sur le marché et c'est pourquoi je préfère prononcer une déclaration avant que des questions me soient posées.

Je désire aviser le Comité que le Conseil des ministres a accepté aujourd'hui des modifications aux règlements établis en vertu de la Partie VI de la Loi de l'Office national de l'énergie qui obligent de posséder une licence pour faire l'exportation de pétrole brut et d'hydrocarbures équivalents, mais non de produits de pétrole raffiné; elles entreront en vigueur le 1^{er} mars 1973. Des exemplaires de ces modifications peuvent être obtenus du greffier de ce Comité.

Cette décision a été prise à la suite de recommandations faites par l'Office national de l'énergie et après en avoir discuté avec les ministres provinciaux, et l'industrie. Les présentes modifications permettront de s'assurer que les exportations de pétrole ne dépassent pas les quantités excédentaires qui répondent adéquatement aux besoins prévisibles de pétrole au Canada.

Je désire ardemment rappeler aux membres que c'est une politique nationale depuis longtemps établie que d'exporter seulement des quantités d'énergie qui sont de toute évidence excédentaires aux besoins de notre marché intérieur.

Pour ce qui concerne le pétrole, des licences pour faire l'exportation en vertu de la Loi sur l'exportation de la force motrice et des fluides et sur l'importation du gaz existèrent jusqu'en 1959. Cette mesure fut abandonnée